
بر هر بهانه ای افراد را فتنه گر ننامیم
علی مطهری درباره بسته بودن فضای نقد در جامعه گفت: ناهنجاری ها و کاستی هایی در 

کشور وجود دارد و همه ما از دولت و مجلس گرفته تا دانشگاه و مسئولان  باید پاسخگو 
باشند که وقتی یک سخنران به دانشگاه دعوت شد، چرا بعد از هرگونه تهدید، 
برنامه ها لغو می شود. منتخب مردم تهران در مجلس دهم با بیان اینکه موضع 

صفحه ۳من درباره برخورد با منتقدان روشن است، اظهار داشت ...
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نگرانی اصولگرایان از 
دخالت دولت در انتخابات

قرار نبوده است با برجام بین ایران و آمریکا دوستی برقرار شود

اظهارات سیف دیپلماسی بانکی بود
سیدعباس عراقچی معاون وزارت امورخارجه کشورمان که در برنامه تیتر امشب شبکه 

خبر سیما حضور یافته بود، با بیان اینکه سفر سیف ماموریت دیپلماسی بانکی بود، 
تاکید کرد: مخاطب او خارجی ها و برای کاهش فشارهای بانکی بود. عراقچی 
همچنین با بیان اینکه کل پول های ایران پس از برجام آزاد شده است، تصریح 

کرد: ادامه تحریم نظام بانکی آمریکا نقض برجام نیست. وی با انتقاد از 
کسانی که رای دادگاه آمریکا مبنی بر برداشتن اموال ایران را به برجام 

صفحه ۳صفحه ۳صفحه ۳نسبت می دهند، یادآور شد: قرار نبوده است ... صفحه ۳

گروه های سیاســی در حال آماده کردن خود 
برای دور دوم انتخابات مجلس در جمعه پیش 
رو هستند تا با روشن شدن تکلیف 68 کرسی 
باقیمانده، پرونده مجلس دهم بسته شود. روز 
گذشته شورای مرکزی ائتلاف اصول گرایان 
به ریاســت آیت الله موحدی کرمانی تشکیل 

صفحه 2جلسه داد و غلامعلی حداد عادل  ...

ســخنگوی حــزب کارگــزاران 
ســازندگی گفت: تا جایی که من 

خبر دارم  ...

منصــوری آرانی نماینــده مردم 
کاشــان در مجلس بــا بیان اینکه 

قانون انتخابات  ...

محمدرضــا عــارف گفــت: خود 
را شــریک دولــت در برنامه های 

پیشرفت می دانیم ...
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فساد و قاچاق، نتیجه بنزین دونرخی 
بنزین دو نرخی در حالی به تصویب مجلس رسید که دولت مخالف آن بود. روز گذشته نیز وزیر نفت اعلام کرد که وزارت نفت 
مخالف دو نرخی شدن بنزین است، چراکه فسادآور است، هرچند اجرایش می کند. امروز دو عضو هیئت رئیسه کمیسیون 
انرژی نیز از پیامدهای منفی بنزین دونرخی از جمله فسادآور بودن آن سخن گفته اند.  علی مروی رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس با اشاره به مصوبه اخیر مجلس در مورد دو نرخی شدن بنزین در قانون بودجه 95، اظهار کرد: این مصوبه تا حدی 
کار مردم را سخت کرد زیرا با وجود کارت سوخت  باز مشکلات و معطلی برای مردم ایجاد می شود و با توجه به اینکه بنزین 
به قیمت تمام شده رسیده و مشکلی هم وجود ندارد، می توانست تک نرخی باشد ضمن اینکه راحت هم بودند اما اتفاقی که 

افتاد دو نرخی شد و احتمال فساد هم وجود دارد. رئیس کمیسیون انرژی مجلس با تأکید بر اینکه باید سیستم تک نرخی و بدون کارت اجرایی می شد، گفت: 
البته در مورد بنزین با توجه به اختلاف کم قیمت با کشورهای همسایه، در حال حاضر قاچاق به آن شکل وجود ندارد، تنها در مورد گازوئیل مسأله است که آن 
هم فعلًا کارت استفاده می شود اما فکر می کنم معایب دونرخی بیشتر از تک نرخی است. امیرعباس سلطانی یک عضو دیگر هیأت رئیسه کمیسیون انرژی 
مجلس نیز با اشاره به مصوبه مجلس در قانون بودجه سال 95 کل کشور در مورد دو نرخی شدن قیمت بنزین، گفت: متأسفانه کارهایی انجام می دهیم که 
در هیچ جای دنیا انجام نمی شود که یکی از این موارد دو نرخی بودن قیمت بنزین است، زمانی که بنزین دو نرخی بود در روز حدود 8 تا 9 میلیون لیتر قاچاق 
سوخت وجود داشت که در سال 93 به 3 تا 4 هزار لیتر در روز رسید.  وی تصریح کرد: در واقع یکی از مزایای تک نرخی بودن کاهش فساد و قاچاق سوخت 

بوده است اما با مصوبه ای که متأسفانه مجلس داشت به نوعی برای فساد و قاچاق دست را باز گذاشته ایم که نهایتاً برای مردم مشکل ایجاد خواهد شد.

آقای ضرغامی، سکوت معنایی ندارد
امیر تاجیک مدیر شبکه مستند در پاسخ به اظهارات ضرغامی که گفته بود در مقابل اتهام های تاجیک سکوت می کند، 
گفت: اینکه ایشان اعلام کرده برای حفظ آرامش سکوت می کند، معنایی ندارد. مدیر شبکه مستند گفت: حرف هایی 
که من در آن نامه خطاب به آقای عزت الله ضرغامی بیان کردم یا صحیح است یا تهمت. اگر تهمت بوده است که "اف 
بر من" و من اشتباه بزرگی کردم و اگر درست اســت که ضرغامی باید پاسخ بدهد. اینکه ایشان اعلام کرده برای حفظ 
آرامش سکوت می کند، معنایی ندارد زیرا ایشان مسئولیت داشته و باید پاسخ آن نامه را بدهد. وی ادامه داد: در دو سه 
ماه اخیر آقای ضرغامی دائم ســخن می گفتند و مطلب می نوشتند اما وقتی ما مطلبی را بیان کردیم؛ ایشان بلافاصله 

اعلام کردند که ســکوت می کنند. گفتنی است امیر تاجیک در بخشــی از نامه  خود خطاب به ضرغامی نوشته بود: مدیریت جدید سازمان در هنگام 
شــروع فعالیت های خود با حجم عظیمی از بدهی ها و معوقات روبرو شــد. این مساله به زعم شما “امری طبیعی” ست. اما با کمی دقت و تحقیق می 
توان دریافت که این میزان از بدهی در قیاس با دوره های قبلی ابدا قابل مقایسه نیست. کمااینکه این بدهی ها صرفا به دلیل بودجه و کمک ناکافی که 
از ســوی دولت به صداوسیما تعلق می گرفت، نبود. بلکه بیشتر به خاطر ضعف در تصمیم سازی ها برای توسعه غیرمنطقی شبکه های سازمان بود. 
خصوصا اینکه دولت قبل علاوه بر بودجه ســالانه کمک بلاعوض یک میلیارد دلاری به سازمان کرد و ایجاد بدهی برای سازمان در چنین شرایطی 
منطقی به نظر نمیرســد. پس از آن عیسی بخشی اسدزاده رئیس دفتر ســابق عزت الله ضرغامی گفته بود: از نظر آقای ضرغامی در این شرایط حفظ 

آرامش و پایداری سازمان صداوسیما از همه چیز مهم تر است.

تشکیل کمیته ویژه در دولت 
 برای پیگیری مصادره 

امول ایران
وزیر امور خارجه کشورمان به رأی اخیر دادگاه آمریکا 
اشــاره کرد و گفت: با توجه به قانون اشــاره شده این 
تأکید وجود داشته که دســتگاه های ایرانی همواره 
مراعات کنند و اجازه ندهند که اموال ایران به سمت 
آمریکا حرکــت کند تا آنها بتوانند با اســتفاده از آرای 
خلاف حقوق بین الملل به این اموال دســت اندازی 

کنند.
وی افزود: در یک مقطعی در این مورد بی احتیاطی 
صورت گرفته و این باعث شــده که بخشی از اموال 
ما در اختیــار آمریکایی ها قرار بگیرد. در ســال های 
گذشــته توســط دادگاه آمریــکا دو رأی در ایــن 
چارچــوب علیه دارایی ما صادر شــده که این رأی ها 
 هــر کدام مربوط به پنج یا شــش- هفت ســال قبل 

هستند.
ظریف بــا بیان اینکــه مراحــل رســیدگی و تجدید 
نظر قبــل از این دولت به نظــرم پایان یافتــه بود در 
بخش دیگــری از صحبت های خــود، افزود: ما در 
گذشــته هیچ گاه در روند قضایی دادگاه های آمریکا 
شــرکت نمی کردیم چرا که آنها را صاحب صلاحیت 
نمی دانســته و نمی دانیم ولی در یک مقطعی حدود 
چند ســال پیــش تصمیم بر ایــن گرفته شــد که در 
مورد این قضیه مورد اشــاره در روند قضایی شــرکت 
 کنیــم که همانطور کــه گفتم در ایــن فرآیند دو رأی 

صادر شد.
وی بــه رأی اخیــر دیــوان عالی کشــور آمریــکا در 
مورد ایــن پرونده اشــاره کرد و گفــت: همانطور که 
رونــد پرونــده مــورد اشــاره را توضیــح دادم، دیدید 
 کــه این تحــول جدیــدی نیســت و تحــول قدیمی 

است.

دولت آمریکا را مسئول می دانیم
ظریف بــا تأکید بــر اینکه مــا رأی صادر شــده را به 
رســمیت نمی شناســیم و دســتبرد به اموال ایران را 
غیرقانونی می دانیــم، ادامه داد: در دیــداری که با 
آقای کــری در نیویورک داشــتم این موضــوع را به 
ایشــان تأکید کردم. البته قبل از ایــن آقای کری از 
موضــع ما اطلاع داشــت و ما در ایــن ارتباط اعلام 
 موضع کرده بودیم و گفته بودیم که آن را به رســمیت 

نمی شناسیم.
وزیر امور خارجه کشــورمان خاطرنشــان کرد: تمام 
تلاش ما این اســت که مانع دسترســی آمریکایی ها 
به اموال خود شویم و اجازه ندهیم که آنها اموال ما را 
مصادره کنند. در این زمینه تمام پیگیری های لازم از 
جمله پیگیری های حقوقی انجام می شود و در همین 
چارچوب دولت تصمیم گرفته کــه کمیته ویژه ای را 

تشکیل دهد.
این دیپلمات عالیرتبه کشــورمان به مأموریت های 
کمیتــه تشــکیل شــده اشــاره کــرد و گفــت: این 
کمیتــه این موضوع را بررســی می کند کــه چرا این 
اتفــاق افتــاده و برخــلاف تذکرهایــی کــه صورت 
گرفتــه بود پــول مــا در آمریــکا و یــا مــواردی که 
 آمریکا به آن دسترســی دارد ســرمایه گذاری شــده 
اســت. از طرف دیگــر این بررســی انجــام خواهد 
شــد که دیگر مانــع از تکرار ایــن قضایا شــویم و از 
 طرف دیگــر چگونه می تــوان از اجــرای این حکم 

جلوگیری کرد.
ظریــف در بخش پایانــی صحبت های خــود تأکید 
کــرد: مــا دولــت آمریــکا را مســئول حفــظ اموال 
خــود می دانیــم و اگــر دســت اندازی به امــوال ما 
 صــورت بگیــرد در زمــان لازم ادعــای خســارت 

می کنیم.

اظهارات سیف دیپلماسی بانکی بود
قرار نبوده است با برجام بین ایران و آمریکا دوستی برقرار شود 

سیدعباس عراقچی معاون وزارت امورخارجه کشورمان که در برنامه تیتر امشب 
شبکه خبر سیما حضور یافته بود، با بیان اینکه سفر سیف ماموریت دیپلماسی 
بانکی بود، تاکید کرد: مخاطب او خارجی ها و برای کاهش فشارهای بانکی بود. 
عراقچی همچنین با بیان اینکه کل پول های ایران پس از برجام آزاد شده است، 
تصریح کرد: ادامه تحریم نظام بانکی آمریکا نقض برجام نیســت. وی با انتقاد 
از کسانی که رای دادگاه آمریکا مبنی بر برداشتن اموال ایران را به برجام نسبت 
می دهند، یادآور شد: قرار نبوده است با برجام دشمنی آمریکا با ایران تمام شود.

سخنان کری نتیجه فشارهای ظریف و سیف بود
عراقچی با اشــاره به سفر سیف به اجلاس ســالانه صندوق بین المللی پول و 
بانک جهانی به واشنگتن گفت: رئیس کل بانک مرکزی در مأموریتی با عنوان 
دیپلماســی بانکی بود و این سفر برای حل مشــکلات بانکی کشور انجام شد. 
در دیپلماســی باید تشــخیص داد که با چه هدفی با مخاطب صحبت می شود 
و مخاطب خارجی با داخلی در دیپلماســی متفاوت است. وی افزود: دیپلمات 
ها زمانی که با مخاطب خارجی سخن می گویند با لحنی که با مخاطب داخلی 

صحبت می کنند متفاوت است و در پی اهدافی هستند که به آن برسند.
عراقچی با بیان اینکه ســیف در پی کاهش فشــارهای بانکی و تسهیل روابط 
بانک هــای اروپایی با ایران بود، تاکید کرد: بنابرایــن باید با لحن و ادبیاتی ویژه 
صحبت می کرد. این ادبیات نباید در داخل کشور برای مخاطب داخلی در نظر 
گرفته شــود اما این مشکلی اســت که دیپلمات ها همیشــه دارند. وی با اشاره 
به اینکه نبایــد دیپلمات ها در صحنه عمل نگران حرف زدنشــان با طرف های 
خارجی باشند که در داخل گونه دیگری برداشت شود تصریح کرد: دیپلمات ها 
در صحبت کردن با مخاطب خود همه جهات را در نظر می گیرند که چگونه بر 
مخاطب تأثیر بگذارند و به هدفشان برسند. نباید دیپلمات ها را در شرایطی قرار 
داد که سخنان آنها با طرف خارجی به ابزاری برای فشار به آنها در داخل کشور 
تبدیل شــود. معاون وزیر امورخارجه با بیان اینکه نباید از صحبت های ســیف 
در آمریکا استفاده داخلی شود و باید دقت شــود منافع ملی قربانی نشود تاکید 
کرد: سخنان سیف و ظریف در آمریکا موجب شد جان کری به صراحت اعلام 
کند بانک های غیرآمریکایی برای کار کردن با ایران هیچ مشکلی ندارند و نباید 

نگران باشند و دارایی های ایران بلوکه نیست و می تواند انتقال یابد.

بازنشدن سیستم بانکی آمریکا، نقض برجام نیست 
عراقچی با بیان اینکه پس از برجام همه پول ها آزاد شده است گفت: اما اینکه 
این پول چگونه اســتفاده شــود و بانک ها باید نقل و انتقال مالی انجام دهند با 
مشکلاتی روبرو هستیم. او با اشــاره به اینکه به جوسازی آمریکایی ها در هیچ 
حوزه ای نباید خیلی توجه کرد، گفت: پول های ایران هرچقدر که باشد از بلوکه 

خارج شده و در اختیار بانک مرکزی است.
او با اشاره به اینکه نقش آمریکایی ها برای تسهیل این مسیر نقش مهمی است 

و فشارهایی که به آنها وارد شده است به نظر می رسد در حال جواب دادن است 
گفت: همه پول نفتی که به ژاپن می فروشــیم بر اســاس "ین" و قابل استفاده 
اســت و پول نفتی که به چین می فروشیم نیز به دلیل خریدهای ما از این کشور 
در دسترس است. بخشی از پول فروش نفت به روپیه و مقداری به یورو است که 
یورو به بانک های دیگر منتقل شده و قابل استفاده است. معاون وزیر امورخارجه 
افزود: پول فروش نفت در بسیاری از حوزه ها قابل دسترسی است اما در نقل و 
انتقال آن در برخی جاها مشکل وجود دارد که به سرعت در حال رفع شدن است.
عراقچی با بیان اینکه در اختیار قرار گرفتن پول به معنای تبدیل آن به اســکناس 
و ذخیره در بانک مرکزی نیست، افزود: اینکه پولی در حساب خارج از کشور آزاد 
شود به این معناست که می توان با آن معامله کرد و پول قابل استحصال است. در 
نظام بانکی هنوز به شرایط پیش از تحریم ها باز نگشته ایم و این کار زمان می برد. 
فقط سه ماه از آغاز برجام گذشته است و برای اینکه روابط بانکی به شبکه بانکی 
بین المللی کامل متصل شود به زمان نیاز داریم. عراقچی با بیان اینکه بانک های 
کشــور حدود ۱۰ سال از شبکه بانکی بین المللی دور بوده اند گفت: در این مدت 
تحولات بزرگی در حوزه مبارزه با پولشویی، منابع مالی گروه های تروریستی و بحث 
های احتیاطی در نظام بانکی بین المللی ایجاد شده است. او افزود: تحریم دلار 
و استفاده نکردن از سیستم بانکی آمریکا، تحریم هسته ای نیست و جزو تحریم 
های نخستین است. البته در مقطعی آمریکا اجرای این تحریم را متوقف کرد اما در 
سال ۲۰۰8 میلادی این تحریم دوباره برقرار شد و بر اساس برجام از بین نمی رود.

قرار نبوده بعد از برجام با آمریکا دوست شویم
عراقچی با بیــان اینکه ورود به نظــام مالی آمریکا به دلیل احــکام ناعادلانه و 
غیرمعتبر دادگاه های این کشور خطرناک است گفت: یک نمونه از این احکام 
ناعادلانه، توقیف یک میلیــارد و 8۰۰ میلیون دلار از دارایی های کشــورمان 
اســت. او تاکید کرد: اگر این پول وارد نظام مالی آمریکا نشده بود آمریکایی ها 
نمی توانستند به آن دست درازی کنند. البته اقدام آمریکا در این باره خصومت 

آمیز است و ما حتماً با آن برخورد می کنیم و در پی استیفای این پول هستیم.
وی با اشاره به اینکه مصادره حدود دو میلیارد دلار از دارایی های ایران اقدامی 
کاملًا خصومت آمیز  اســت تصریح کرد: دشمنی ایران و آمریکا به هیچ وجه از 
بین نرفته است. اشتباه اســت که گاهی می گویند پس از برجام چرا آمریکا این 
رفتار را کرد؛ مگر قرار بوده است برجام دشمنی ما را ختم و میان ما دوستی برقرار 

کند؟ این نه اراده ما بوده و نه اراده آمریکایی هاست.
عراقچی با تاکید بر اینکه ماهیت روابط ایران و امریکا تغییر نکرده است و سیاست 
و خصومت ما مقابــل آمریکا همچنان وجــود دارد اظهار کرد: از کســانی که 
می گویند چرا پس از برجام آمریکا پول های ایران را مصادره کرده است، تعجب 
می کنم. این افراد انتظار داشــتند که پس از برجام دوستی میان ایران و آمریکا 
شــکل بگیرد، این انتظار باطلی اســت و نه ما و نه دولت و نه تیم مذاکره کننده 
بــه هیچ وجه در پــی ایجاد چنین رابطــه ای نبوده ایم که برجام امضا شــود و با 

آمریکایی ها دوست شویم. این انتظار باطلی است که آنها هیچ کاری بر ضد ما 
انجام ندهند زیرا ما فقط در موضوع هسته ای مشکلی را مدیریت کردیم اما همه 

مسائل ما با آمریکایی ها سر جای خود باقی است.
معاون وزیر امور خارجه گفت: دربــاره مصادره یک میلیارد و 8۰۰ میلیون دلار 
دارایی ایران، وزارت خارجه کشــورمان اعتراض خود را به ســفارت سوئیس به 
عنوان حافظ منافع آمریکا اعلام کرده است و از زوایای حقوقی و سیاسی مسیر 
را پیگیری خواهد کرد. او افزود: رئیس جمهور دســتور تشکیل ستادی را برای 
بررســی مســئله مصادره دارایی های ایران صادر کرده است و بخش حقوقی، 
وزارت امورخارجه و بانــک مرکزی پیگیر مصادره دارایی های ایران هســتند. 
اگر پول در اختیار بانک هایی به جز بانک های آمریکایی قرار داشته باشد نظام 

حقوقی این کشور نمی تواند به آن دست درازی کند.
عراقچی با اشاره به اینکه همه موارد اجرای برجام را به هیئت نظارت بر اجرای 
برجام گزارش می کنیم تاکید کرد: تشخیص اینکه آیا نقض برجام اتفاق افتاده 
یا نه و اقدام متقابل درباره آن با این هیئت اســت. او گفت: جلسات این هیئت 
چندین بار تا کنون برگزار شــده است و مصوبات این هیئت به تأیید رهبر معظم 

انقلاب اسلامی می رسد و با تأیید ایشان اجرایی می شود.

قطعنامه اخیر خفیف تر از قطعنامه های قبلی بود
عراقچی با بیان اینکه اکنون جمهوری اسلامی ایران یک قدرت بزرگ منطقه 
ای است افزود: درباره موضوع موشــکی موضع ما کامل مشخص و قاطعانه 
است. به هیچ وجه سیستم دفاع موشکی ما قابل مصالحه و حتی مذاکره نیست 
و هیچ صحبتی دربــاره آن نداریم. او افزود: کاری که آمریکایی ها در قطعنامه 
های شورای امنیت کرده بودند این بود که موضوع موشکی را در کنار موضوع 
هسته ای در این قطعنامه ها مطرح کردند که در آن مقطع؛ کار خطرناکی بود.

عراقچی با بیان اینکه یکی از دستاوردهای برجام این بود که موضوع موشکی 
به طور کامل از موضوع هسته ای جدا شد و در برجام هیچ اشاره ای به موضوع 
موشکی نشده اســت، گفت: حتی زمانی که آزمایش های موشکی انجام شد 

آمریکایی ها و اروپایی ها به صراحت گفتند که برجام نقض نشده است.
عضو تیم مذاکره کننده تیم هسته ای اظهار کرد: قطعنامه جدید شورای امنیت 
بسیار خفیف تر از قطعنامه های قبلی و موشکی است زیرا در این قطعنامه  بحث 
موشــکی از الزام آور بودن حقوقی و بند ۷ خارج شــده است. موضوع موشکی 
کشورمان به طور کامل در حاشیه امنیت خوبی قرار گرفته و از موضوع هسته ای 
جدا شده است. معاون وزیر امورخارجه درباره برخی اظهار نظرها مبنی بر ارزان 
فروشی آب سنگین تولید کارخانه اراک گفت: تاجر آب سنگین نیستم و از قیمت 
بازار خبر ندارم اما برای من جالب است که برخی در کشور روی این گونه قیمت 
ها تســلط دارند. او همچنین درباره ایستادن ظریف در مقابل پرچم آمریکا پس 
از پایــان مذاکرات گفت: این کار اتفاقی بود و برنامه ای در کار نبوده اســت. در 

ملاقات بعدی دقت شد که این اتفاق نیفتد. 

واکنش روزسوژه روز

تشکیل دولت اسلامی مقدم بر جامعه اسلامی است
رهبر انقلاب اسلامی در تبیین مراحل پنجگانه تحقق اهداف انقلاب اسلامی و نسبت آن با الگوی پیشرفت، گفتند: مرحله ی اول در این فرآیند، شکل گیری انقلاب اسلامی است و پس از آن باید بلافاصله نظام 
اسلامی تشکیل شود که هنر بزرگ امام خمینی)ره( نیز ایجاد نظام اسلامی بود. رهبر انقلاب، مرحله سوم را که اکنون در آن قرار داریم، »تشکیل دولت اسلامی« یعنی تشکیل دولتی بر اساس الگوها و معیارهای 
کاملًا اسلامی خواندند و افزودند: تا وقتی این مرحله به طور کامل محقق نشده است، نوبت به »تشکیل جامعه اسلامی« نمی رسد و در این صورت، موضوع سبک زندگی اسلامی نیز صرفاً در سطح گفتمان سازی 
در جامعه باقی خواهد ماند. ایشان، گام نهایی در مراحل پنجگانه اهداف انقلاب اسلامی را تحقق »تمدن اسلامی« دانستند و خاطرنشان کردند: تمدن اسلامی، کشورگشایی نیست بلکه به معنای تأثیر پذیرفتن 
فکری ملتها از اسلام است. آیت الله خامنه ای تولید الگوی پیشرفت اسلامی- ایرانی را لازمه تحقق »تمدن اسلامی« خواندند و تأکید کردند: لازمه تحقق این موضوع، تحقیقات عمیق اسلامی و ارتباط وثیق و پیوسته 
گاه و مســلط بر مبانی فلسفی، کلامی و فقهی است. آیت الله خامنه ای، توجه به وَجه ایرانی در عنوان الگوی اسلامی- ایرانی پیشرفت را نیز مهم ارزیابی کردند و افزودند:  با حوزه های علمیه و فضلای متفکر، آ
ایران، زمینه ی تحقق این الگوست و اگر به فرهنگ، تاریخ، جغرافیا، اقلیم، آداب و سنن و سرمایه های انسانی و طبیعی کشور توجه نشود، الگوی پیشرفت، سندی غیرقابل تحقق و بدون استفاده خواهد شد.

سیاسی
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بر هر بهانه ای افراد را فتنه گر ننامیم

علی مطهری درباره بســته بودن فضای نقد در جامعه گفت: ناهنجاری ها و کاســتی هایی در کشــور وجود دارد و همه ما از دولت و مجلس گرفته تا دانشــگاه و مســئولان  باید پاسخگو باشند 
که وقتی یک ســخنران به دانشــگاه دعوت شــد، چرا بعد از هرگونــه تهدید، برنامه ها لغو می شــود. منتخب مردم تهــران در مجلس دهم با بیــان اینکه موضع من درباره برخــورد با منتقدان 

روشــن اســت، اظهار داشــت: همواره گفته ام بعد از ســال 88 با افرادی که منتقد تصمیم های نظام بودند، برخوردهای خشــن شــد؛ گرچه منتقدان دولت فعلی راحت هســتند و کســی با 
آنها کاری ندارد. مطهری گفت: از همان ابتدای ســال 88 گفتم نیاز به این ســختگیری نیســت و نباید به هــر بهانه ای افراد را فتنه گر بنامیم و باید به ســمت دولت وحدت ملی 

حرکت کنیم. او با اشــاره به موضوع حصر متذکر شــد: تفاوت افراد در حصر با دیگر زندانیان این اســت که درباره آنها روند قضایی طی نشــده اســت، لذا درست نیست که این 
افــراد را حذف کنیــم .مطهری افزود: بیش از ۱۰۰ نفر از نمایندگان مجلس، بســیاری از فرماندهان ارتش و ســپاه نظرات بنده را قبول دارند، اما می گویند به صلاح نیســت 

که این مســائل را به زبان بیاوریم.

هاشمی به دنبال ریاست خبرگان نیست
سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت: 
تا جایی که من خبر دارم آقای هاشمی دنبال 
ریاســت مجلس خبرگان نیســتند. حسین 
مرعشــی درخصوص اینکه چــه افرادی از 
شــانس لازم برای تصدی ریاســت مجلس 
خبرگان رهبری برخوردارند تصریح کرد: این 

مساله داخلی خبرگان است. من فردی روحانی نیستم که در این باره اظهار نظر 
کنم. رئیس دفتر آیت الله هاشمی در زمان ریاست جمهوی وی، افزود: اگر از 
بیرون دخالتی نشود و همه چیز روند طبیعی خود را داشته باشند می توان گفت 
خبرگان پنجم مجلسی معتدل است. وی افزود: انتخابات اخیر خبرگان پیام 
های روشنی داشت که خبرگان باید بپذیرد که آقای هاشمی محبوبترین عضو 
آن است. البته این به این معنی نیست که ایشان رئیس مجلس خبرگان شود 

اما رئیس آینده خبرگان باید از کشمکش های سیاسی فارغ باشد.

امکان مهندسی انتخابات وجود دارد
منصوری آرانــی نماینده مردم کاشــان در 
مجلس با بیان اینکه قانــون انتخابات باید 
به صورت های شــکلی و ماهوی تغییر پیدا 
کند و قانون فعلی جوابگو نیست، گفت: اگر 
روندی که ما در این دوره شــاهدش بودیم، 
ادامه پیدا کنــد، به قطع و یقین می گویم که 

اعتماد عمومی  سلب می شود و ما نباید بگذاریم این اتفاق بیفتد. وی تصریح 
کرد: به نظر من در شــرایط کنونی تیم های تحقیقاتــی به راحتی می توانند 
مهندسی انتخابات کنند، چون شورای نگهبان تنها ۱۲ عضو دارد و اگر مثل 
انتخابات اخیر ۱۲هزار نفر ثبت نام کنند، به هر عضو شورای نگهبان هزار 
پرونده می رسد که شدنی نیست پس بررسی پرونده ها را به تیم های تحقیقاتی 
واســپاری می کند و آن تیم ها که دیگر شــورای نگهبان نیستند و می توانند  

انتخابات را مهندسی کنند.

نمی خواهیم تجربه تلخ گذشته را تکرار کنیم
محمدرضــا عــارف گفت: خود را شــریک 
دولــت در برنامه های پیشــرفت می دانیم 
و آســیب های سه دهه گذشــته را به خوبی 
می شناســیم، لذا نمی خواهیم تجربه تلخ 
گذشــته را تکرار کنیم و خواستار حاکمیت 
عقلانیــت و اخــلاق در کشــور هســتیم. 

منتخــب اول مردم تهــران در مجلس دهــم تاکید کرد: برای ما وســیله 
مهم تر از هدف است و این وصیت را نیز برای مدعیان دین داری داشته ایم 
و متاســفانه نتیجــه آن را نیز دیده ایم که حاضر نیســتند در فضای جدی و 
صمیمی رقابت کنیم تا مردم حرف خود را در پای صندوق های رای بزنند. 
وی تصریح کــرد: در انتخابات مجلس بــا راهبرد آرامــش و امید به آینده 
بانشاط وارد شدیم و مهم ترین اولویت کشــور را معیشت٬ اشتغال٬ اقتصاد 

و کنترل تورم قرار دادیم. 

 بدحجابی و بی حجابی 
جرم است

رئیــس دســتگاه قضــا با اشــاره بــه لــزوم رعایت 
هنجارهــای اخلاقی و دینی گفــت: این هنجارها 
حتی اگر شــکل قانونــی نیز به خود نگرفته باشــند 
واجب الرعایه هستند و در صورت قانونی شدن آنها، 
لزوم رعایتشان واضح  تر است. متاسفانه برخی افراد 
در اثر غفلت و اشــتباه و تحریک برخی رسانه ها در 
مسیر هنجارشــکنی قرار می گیرند و دولت، نیروی 
انتظامی، قوه قضاییه و همــه نهادهای مرتبط باید 
برخــورد قانونی با این هنجارشــکنان را در دســتور 

کار قرار دهند.
آملی لاریجانی با تاکید بر اینکــه »البته در برخورد با 
هنجارشــکنی ها نباید مرتکب هنجارشکنی و منکر 
دیگری شد« افزود: همان طور که نباید به بهانه تعدی 
به حقوق اشخاص، اجرای حدود و احکام الهی و امر 
به معروف و نهی از منکر را زیر ســوال برد؛ ضابطان 
قضایی نیز در انجام وظایف موظف به رعایت قانون 
هستند و مقابله با هنجارشــکنی ها نباید با تعدی به 

حقوق شهروندان توام شود.
رئیس قــوه قضاییــه با اشــاره بــه اینکــه مقابله با 
هنجارشکنی هایی مانند »بدحجابی« »بی حجابی« 
و »رفتارهــای غیراخلاقــی« قانــون مشــخص و 
مــدون دارد گفت: تمام کســانی کــه در اثر غفلت 
یــا اشــتباه مرتکــب هنجارشــکنی می شــوند باید 
بدانند کــه رعایــت حقوق دیگــران الزامی اســت 
و حتــی اگــر اعتقاد شــخصی بــه قانونــی ندارند 
بایــد آن را رعایــت کننــد؛ بدحجابــی و بی حجابی 
قانــون معیــن  اســت و مجــازات آن در   جــرم 

شده است.
وی با تاکید بر اینکه »نیروی انتظامی در اصل مقابله 
با هنجارشکنی ها مسیر درستی را انتخاب کرده است 
و همه باید در انجام وظایف قانونی به آن کمک کنند« 
تصریح کرد: اگــر برخی طرح هــا و برنامه ها دارای 
اشــکالاتی اســت باید دلســوزان و متدینان جامعه 
تذکــر دهند که اصلاح شــود و البته اصــل مقابله با 
هنجارشکنی ها نباید در ســایه امور فرعی و عرضی 

قرار گیرد. 

آمریکایی ها از پشت خنجر می زنند
رئیــس قــوه قضاییــه همچنین با محکــوم کردن 
احکام دیــوان عالــی آمریکا کــه نوعی دســتبرد 
آمریکایی هــا به امــوال جمهوری اســلامی ایران 
محسوب می شــود اظهار کرد: آمریکایی ها توسط 
دیوان عالی خود حکم مفتضحانه ای صادر کردند 
و بدون هیچ دلیلی حادثه ای را که ســی سال پیش 
در کشوری که خود اشــغال کرده بودند، رخ داده، 
به ایــران ربط داده اند در حالی که باید پرســید این 
پرونــده چه ربطی بــه ایــران دارد جز اینکه شــما 
بخواهیــد قدرت نمایــی کنید و البتــه آمریکایی ها 
بدانند دولت و ملت ایران تسلیم این قدرت نمایی ها 

نخواهند شد.
رئیس قــوه قضاییه طرح چنین مســائلی را مخالف 
روح برجام دانســت و با انتقاد از اینکه »آمریکایی ها 
دست دوســتی دراز می کنند و در عین حال از پشت 
خنجر می زنند« تاکید کرد: دولــت محترم و وزارت 
امورخارجــه باید با قدرت و صلابــت در مقابل چنین 

حرکاتی بایستند.
 آملی لاریجانی با تاکید بر اینکــه »نباید از خنده ها 
و خوش وبش های آمریکایی ها گول خورد« افزود: 
همــه بایــد در مقابل اقدامــات و تحــرکات آمریکا 
به هوش باشــیم و قــوه قضاییه نیز در ایــن راه هر 
امکان و قدرتی داشته باشد در کمک به دولت دریغ 

نخواهد کرد.

خبر آنلاین نوشت: تله گذاری سه گانه منتقدان مجلسی دولت برای روحانی
چنبره  نگاه های سیاسی و استیلای رقابت های جناحی بر حوزه اقتصاد در کشور ما موضوع تازه ای نیست و در طول سال های متمادی 

می توان نمونه های فراوان و متنوعی برای آن سراغ گرفت.

 عصر ایران نوشت: قدرت "برگه های رای" را باور کنیم
در اسفند 94 حضور گسترده مردم باعث شد تا بعد از ۱۲ سال مجلس رنگ و بویی تازه به خود بگیرد و بخش اعظمی از نمایندگان به ویژه در 

شهر تهران نسبت به سه دور گذشته تغییر کند.

 الف نوشت: توجیه ناکارآمدها با فرافکنی
چگونه می توان ریشه این فرهنگ را خشکاند که وقتی ناتوان می شویم و گلبرگ های تدبیرمان خشک می شود، ساده ترین راه را فرافکنی 

می بینیم و دیگران را متهم می کنیم.

 فارس نوشت: تحریم سفید، غارت سیاه؛ هنوز برجام نقض نشده است؟
در کنار تحریم سفید، غارت سیاه واشنگتن در دست اندازی به پول های چند ده سال مسدود شده ایران در آمریکا به بهانه های واهی ادامه 

دارد که آخرین مورد آن حکم عالی ترین مرجع قضایی آمریکا برای دزدی آشکار دو میلیارد دلار از دارایی های ایران است.

عکس روزسایت نگار

سفر رئیس جمهور 
آفریقای جنوبی به 
اصفهان 

خبرنامه

نگرانی اصولگرایان از دخالت دولت در انتخابات
اصلاح طلبان در تهران با یک تفاوت »جزئی« پیروز شدند

گروه های سیاســی در حال آماده کردن خود بــرای دور دوم انتخابات مجلس 
در جمعه پیش رو هســتند تا با روشن شدن تکلیف 68 کرسی باقیمانده، پرونده 
مجلس دهم بســته شود. روز گذشته شــورای مرکزی ائتلاف اصول گرایان به 
ریاســت آیت الله موحدی کرمانی تشکیل جلســه داد و غلامعلی حداد عادل 
ســخنگوی این ائتــلاف امــروز گزارشــی از آن را ارائه کرده اســت. همچنین 
موحدی کرمانی امروز در پیامــی مردم را به حضور در دور دوم انتخابات دعوت 
کرده اســت. اما آنچه در سخنان حداد عادل و موحدی کرمانی مشترک است، 
صحبت از نگرانی اصولگرایان از دخالت مســئولان دولتی در انتخابات است. 
آیت الله موحدی کرمانی در پیام امروز خود نوشته است: از مسئولان دولتی نیز 
می خواهم با پرهیز از دخالت در انتخابات از هرگونه اقدامی که سلامت انتخابات 

را مخدوش سازد خودداری کنند.

پیروزهای 7 اسفند، فتنه گرهای 88 هستند
غلامعلی حدادعادل سخنگوی شورای مرکزی ائتلاف اصول گرایان در جمع 
خبرنگاران گفت: در جلسه شورا از مردم خواسته شد به کسانی که می خواهند 
مســائل واقعی و مشــکلات اقتصادی مردم را در حاشــیه و تحت الشعاع قرار 
دهند، رای ندهند و تاکید شــد که مردم ســعی کنند براســاس شناخت دقیق 
از اشــخاص نامزدهــا رای دهنــد و در رایی که بــه نامزدها می دهند ســابقه 
 نامزدها را بررســی کرده  و جریانات سیاســی که از نامزدها پشتیبانی می کنند، 

توجه کنند.
وی تصریح کرد: مردم حافظه سیاسی خود را به کار گرفته و بدانند کسانی که 
امروز ادعای پیروزی در انتخابات ۷ اســفند را کرده اند و دم از قانون می زنند، 
همان کســانی هســتند که در انتخابات ســال 88 پا روی قانون گذاشــته و 
عده ای را به تخریب اماکن عمومی دعوت و تشــویق کردند و رعایت قانون را 

نکردنــد و فتنه به پا کردند؛ آنها حالا چهــره عوض کرده و نقاب قانون مداری 
به صورت زده اند.

نگران دخالت مسئولان دولتی در انتخابات هستیم
سخنگوی شورای مرکزی ائتلاف اصول گرایان با اشاره به اظهار نگرانی این شورا 
از دخالت مســئولان دولتی در انتخابات، تاکید کرد: در جلسه شورای ائتلاف 
اصولگرایان این اظهار نگرانی از دخالت آشــکار مسئولان دولتی در انتخابات 
مطرح شــد و نمونه های متعددی ذکر شد. برخی مسئولان باید بی طرفی خود 
را در اجرای انتخابات نشــان دهند، اما آشــکارا گرایش خــود را به یک جریان 
سیاسی اعلام کرده و در مجامع مردم را به رای دادن به نامزد یک جریان خاص 
دعوت می کنند و مســئولان استانی را تشویق می کنند که امکانات را در اختیار 
نامزدهای خاصی بگذارند. حدادعادل گفت: شــورای ائتلاف اصولگرایان از 
مقامات وزارت کشــور، دولت و شــورای نگهبان خواست نســبت به این موارد 

تخلف بی اعتنا نباشند.
وی ادامه داد: این موارد تخلفی به صورت متعدد در ســطح کشور گزارش داده 
شد و نمونه های آشــکار و پنهانی از دخالت مقامات دولتی در انتخابات مرحله 
اول وجود داشته که مقدمه ای برای دخالت صریح تر در مرحله دوم شده است. 
در جلســه شورای ائتلاف اصولگرایان تصریح شــد مجلسی که نمایندگانش با 
دخالت و حمایت دولت انتخاب شوند، نمی تواند مجلس مستقلی باشد و از حقوق 
مردم دفاع کند. چنین مجلسی از تفکر انقلابی و روحیه جهادی به دور می باشد 

و دنباله رو دولت های بی اراده خواهد شد.
سخنگوی شورای ائتلاف اصولگران افزود: در جلسه شب گذشته یادآوری شد 
که برخی جریانات سیاســی که در گذشــته برخی نمایندگان طرفدار دولت را به 
طعنه »وکیل الدوله« می نامیدند، امروز خودشان برای رای آوردن به وکیل الدوله 

شدن افتخار کرده و دخالت برخی مسئولان این روند نادرست را تشدید می کند.

اصلاح طلبان در تهران با یک تفاوت جزئی پیروز شدند
حدادعادل با اشاره به فضاسازی جریان رقیب در مرحله دوم انتخابات مجلس، 
گفــت: عده ای پیام داده و به گونه ای وانمود می کننــد که انگار در انتخابات ۷ 
اســفند اصلاح طلبان پیروزی قاطعی داشــتند و مجددا می خواهند در روز ۱۰ 
اردیبهشــت نیز همان پیروزی را تکــرار کنند. برخی تهــران را برابر همه ایران 
می دانند و ما باید تاکید کنیم ایران فقط تهران نیست و در تهران نیز با یک تفاوتی 
جزئی به پیروزی رســیدند. وی در پایان یادآور شد: امروز آقایان می گویند که ما 
در مرحله اول انتخابات پیروز شده ایم و از مردم می خواهیم که این پیروزی را در 

مرحله دوم به پایان برساند. 
حدادعــادل در پاســخ به پرسشــی دربــاره چگونگی تشــکیل فراکســیون 
اصولگرایان در مجلــس دهم، گفت: فراکســیون اصولگرایان بعد از مرحله 
اول جلساتی داشتند و هیئت مدیره موقت ۷ نفره انتخاب شده که وظیفه آنها 
مدیریت اصولگرایان منتخب در مرحله گذاری که فاصله با تشــکیل مجلس 
دهم اســت، بود و بعد از تشــکیل رســمی مجلس و مشخص شــدن ترکیب 
نهایی، فراکســیون اصولگرایان ســازوکار نهایی خود را بــا رای اصولگرایان 

پیدا خواهد کرد.
وی در پاسخ به این پرســش که برنامه ای برای تشــکیل فراکسیون رهروان 
دارید؟ گفت: یکی از مسائل مهم در آغاز مجلس دهم، انتخاب رئیس مجلس 
اســت که طبعا یکی از دو گزینه آقایان لاریجانی و عارف مطرح خواهند شــد 
و مورد نظر هســتند و نتیجه تابع ترکیب مجلس دهم خواهد بود و بعید اســت 
که الگوی مجلس دهم در تشــکیل فراکسیون ها در مجلس دهم قابل تقلید 

و تکرار باشد.

حسین جابری انصاری، سخنگوی دســتگاه دیپلماسی کشورمان در نشست 
خبری امروز خود از دیــدار محمد جواد ظریف با تعــدادی از نمایندگان کنگره 
آمریکا خبر داد.  سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به این پرسش که یک رسانه 
آمریکایی مدعی شده آقای ظریف در سفر به نیویورک با چند تن از اعضای کنگره 
دیدار داشــتند با بیان اینکه سفر وزیر خارجه به منظور شرکت در مراسم رسمی 
امضای موافقتنامه پاریس ) موافقتنامه تغییرات آب و هوایی پاریس بوده است( 
که پس از سالها رایزنی در سطح جهانی مورد پذیرش قرار گرفت افزود: در حاشیه 
این مراســم مجموعه ای از گفت و گوهای رســمی ، مطبوعاتی و سخنرانی در 
محافل فکری و نیز دیدار با برخی شخصیت ها انجام شد که تمامی این برنامه ها 
برای استفاده بهینه از فرصت سفر بود و در این چارچوب با چند تن از نمایندگان 
کنگره آمریکا گفت وگو انجام شــد. سخنگوی دســتگاه دیپلماسی در پاسخ به 
خبرنگاری که از وی دربــاره اقدامات حقوقی ایــران در واکنش به رای دادگاه 

آمریکایی در مصادره دو میلیارد دلار از اموال ایران پرسید گفت:  انجام هرگونه 
اقدامی در واکنش به چنین رویدادهایی باید بر اساس محاسبات نتیجه بخش 
انجام شود. در ســطح بین المللی برخی قدرت ها بر اساس قدرتی که دارند و یا 
تصور می کنند قدرت دارند قوانین بین المللی را صراحتا نقض می کنند که نقض 
مبانی اولیه حقوق بین الملل است و در مورد رای دادگاه آمریکایی در مسأله اخیر 
در ارتباط با ایران کاملا بارز است. در عین حال این اولین بار نیست که در سطح 
بین المللی چنین نقض آشکاری صورت می گیرد. وی افزود:  ایران در صورتی 
که امکان تاثیرگذاری و نتیجه بخشــی از پیگیری روش های خارج از روابط دو 
جانبه در قالب قوانین بین المللی در ارتباط با حکم دادگاه آمریکایی وجود داشته 
باشد، اقدام می کند. ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به خبرنگار دیگری در 
رابطه با آخرین تحولات اعزام زائران ایرانی به مناســک حج و مذاکرات در این 
رابطه خاطرنشان کرد:  گفت و گوهایی میان دو طرف به طور جزیی انجام شده 

متاسفانه دولت عربســتان بر خلاف ادعایی که از ابتدای فاجعه منا و بعد از آن 
در مقطع قطع رابطه با ایران مطرح کرده اســت مبنی بر اینکه مســاله حج غیر 
سیاسی است و خارج از چارچوب اختلافات بررسی می شود. در عمل تاخیر در 
اعزام هیات اجرایی که مطابق ســالیان قبل در یک جدول زمانی به عربستان 

سفر می کردند تا اقدامات لازم را انجام دهند،ایجاد شد. 
همچنین در آستانه قطع روابط، تاریخ جدیدی را اعلام کردند و مجددا به عقب 
انداختند و بعد از آن روادید صادر نکردند و در آستانه اجلاس سازمان همکاری 
اسلامی بالاخره برای بار سوم هیات ایرانی اعزام شد . سخنگوی وزارت خارجه 
اظهار کرد:  اگر با برخورد غیرمنطقی دولت عربستان سعودی مواجه شود این 
مسئولیت )اعزام نشدن زائران ایرانی به حج( بر عهده دولت عربستان است که 
به وظایف خود به عنوان دولت میزبان مناسک حج عمل نکرده و مانند اقدامات 
دیگرش همه مســائل را در هم تنیده با اختلافات سیاسی کرده است. در عین 
حال تصمیم نهایی در رابطه با مساله حج از سوی مراجع ذی ربط به اطلاع افکار 

عمومی در زمان خود می رسد.

جابری انصاری خبر داد:  دیدار ظریف با نمایندگان کنگره
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رصدخانه

مأموریت غیرممکن
برنامه 15 ساله محمد بن سلمان برای تحول در عربستان سعودی

عربستان سعودی قرار است امروز طرحی بلندمدت را با محور موضوعات 
اقتصادی و اجتماعی ارائه کند که هدف از آن، کاهش وابستگی این کشور 
به درآمدهای نفتی و نیز انجام اصلاحات معرفی شــده است. با این حال، 
حتی پیش از انتشار جزئیات این طرح، نقدها و مباحث درباره آن آغاز شده و 
غیرعملی بودن آن برای کشوری مانند عربستان، مورد اشاره تحلیلگران قرار 
گرفته است. تحلیلگران ضمن اشاره به سابقه این گونه تلاش ها در عربستان 
سعودی و عوامل ناکامی آن ها، به پایداری این عوامل در طول زمان اشاره 
کرده و همین امر را دلیلی برای انتظار شکست برنامه جدید می دانند.  شبکه 
خبری »العربیه« صبح امروز اعلام کرد که دولت عربستان سعودی، قصد 
دارد طرحی را با عنوان »چشم انداز ۲۰3۰« معرفی کند که در چارچوب آن، 
تدابیری برای کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی و نیز یک »برنامه تحول 
ملی« پیش بینی شــده است. محمد بن سلمان، جانشین ولیعهد سعودی 
که وظیفه اصلی را در تدوین این طرح به عهده داشته، پیش تر اعلام کرده 
بود که طرح تحول، شــامل اقداماتی از قبیــل افزایش مالیات ها، کاهش 
هزینه ها و تغییر شیوه های مدیریت اقتصادی دولتی خواهد بود. با این حال، 
در شــرایطی که هنوز متن کامل و جزئیات این طرح به طور رسمی منتشر 
نشده، سایت شبکه خبری »سیان بی سی« به انتقاد از محورهای اصلی آن 
پرداخته و اشاره کرده که با توجه به مشــکلات فراوان زیربنایی و مدیریتی 
موجود در عربستان، این طرح نخواهد توانست دردی را از این کشور دوا کند.
در این مطلب اشــاره شــده که عربســتان ســعودی به عنــوان بزرگترین 
صادرکننده نفت جهان، بیش از هرچیز بر درآمدهای حاصل از این بخش 
متکی بوده؛ اما با کاهش شدید قیمت های نفت طی حدود دو سال گذشته، 
عربستان در کسری بودجه رکورد زده و یک کسری 98 میلیارد دلاری را در 
سال ۲۰۱5 تجربه کرده است. بر همین اساس، مقامات این کشور دست 
به کار شده اند تا پیش از خالی شدن کامل خزانه دولت، منابع درآمدی را تنوع 
ببخشند. همین اواخر، محمد بن سلمان اعلام کرد که مالکیت شرکت نفتی 
»آرامکو« و برخی دیگر از دارایی های دولتی عربســتان، به یک »صندوق 
عمومی« منتقل می شود که هدف از آن، تأمین سرمایه از بخش نفت و گاز 

این کشور برای سرمایه گذاری در دیگر بخش ها است.
برخی تحلیلگران معتقدند که عربســتان ســعودی می تواند با تمرکز بر 8 
بخش غیرنفتی، تا ســال ۲۰3۰ میزان رشــد تولید ناخالص داخلی خود را 
که در سال ۲۰۱5 بالغ بر 3.4 درصد بوده، به دو برابر افزایش داده و حدود 
شش میلیون شغل ایجاد کند. از جمله این بخش ها می توان به تولید، معدن، 
گردشگری، ســلامت و امور مالی اشــاره کرد. اما با وجود اینکه عربستان 
سعودی از ســال ۱9۷۰ و همزمان با ارائه نخستین برنامه پنج ساله خود، 
موضوع تنوع بخشــیدن به منابع درآمدی را دنبال کرده، پیشــرفت در این 
حوزه به دلیل وجود موانع ساختاری، محدود بوده است. موانعی که استفن 
هرتوگ، دانشیار مدرسه اقتصاد لندن می گوید امروز نیز هنوز پابرجا هستند. 
به گفته این کارشــناس اقتصادی، یکی از موانع اصلی این است که تقریباً 
همه چیز در عربستان سعودی، وابسته به تأمین مالی از جانب دولت است. 

حدود دو سوم نیروی کار عربستان در بخش دولتی مشغول به کار هستند و 
بیشتر مردم حقوق بگیر دولت هستند. مجموع درآمد کسب شده از بخش 
خصوصی که به دســت مردم می رسد، تنها حدود 4 درصد از مجموع تولید 

ناخالص داخلی است.
هرتوگ با اشاره به این مســائل، می افزاید: »در نتیجه، در شرایط ریاضت 
اقتصادی، یعنی زمانی که قیمت نفت کاهش یافته و در پی آن، درآمد دولت 
نیز افت می کند، تقاضا به شدت پایین می آید و بخش خصوصی، این مسئله 
را احســاس می کند... برای صنایع خصوصی دشوار است که در چارچوب 
ســاختار فعلی فعالیت کنند«. در بخش خصوصی که عمدتاً شامل صنایع 
ساخت و ســاز، املاک، انرژی برق و ارتباطات می شود، 8۰ درصد نیروی 
کار، از خارج، یعنی از کشورهای در حال توسعه تأمین می شود. حقوق پایین 
پرداختی به این کارگران مهاجر، مانع مشــغول شدن شهروندان سعودی 

در بخش خصوصی می شــود. افزون بر این، اتباع خود عربستان بیشتر به 
مشاعل دولتی با درآمد بالا تمایل دارند؛ زیرا به شکلی غیررسمی، استخدام 

در این بخش و ثبات شغلی برایشان تضمین شده است.
سیاست »سعودی سازی« یا ترویج اشتغال اتباع سعودی در مشاغل نیازمند 
مهارت بالا یا مهارت متوسط بخش خصوصی، از سال ها پیش مورد بحث 
قرار گرفته، اما پیشــرفت در این حوزه کند بوده است. صندوق بین المللی 
پول )IMF( در ماه دسامبر هشــدار داد که برای محقق شدن برنامه تنوع 
بخشیدن به اقتصاد، انجام اصلاحات در حوزه نیروی کار، ضروری است. 
کنترل شدیدتر بر مشاغل و دستمزدهای بخش دولتی، تغییر تمرکز آموزش 
و پرورش به ســمت مهارت های مورد نیاز در بخــش خصوصی و افزایش 
رقابت پذیری اتباع ســعودی در بخش خصوصی، از جمله ســاز و کارهای 
اساسی است که IMF پیشــنهاد کرده است. با این حال، به گفته هرتوگ، 
برنامه تحول جدید ســعودی ها، به کم کردن فاصله بین دو بخش مذکور 

توجهی نشان نداده است.
به گفته کارشناســان، یکی دیگر از موانع موجود بر ســر راه تنوع بخشی به 
اقتصاد و آزادســازی اقتصادی، نظام سیاســی حاکم بر عربستان است. 
مداوی الرشید، استاد مدعو دانشگاه ملی سنگاپور می گوید: »خوب است 
که شرکت های مشاوره ای همچون مک کینســی، ایده های جذاب را در 
عربســتان مطرح کنند، اما این ایده ها می بایست در یک نظام سیاسی باز 
محقق شود که با چالش هایی که عربستان در پیش رو دارد، مواجه نیست«. 
این استاد دانشگاه می گوید فقدان شفافیت و پاسخگویی، به همراه درجه 
بالای فساد، موانعی هستند که جلوی توســعه بیشتر بخش خصوصی را 
می گیرند. وی می افزاید: »ما حتی نمی دانیم موضوعات واقعی چه چیزهای 
هستند؛ ما به طور کامل نمی دانیم که بخش خصوصی چه وضعیتی دارد 
و نمی دانیم که عربستان چقدر نفت دارد؛ زیرا همه این ها، اسرار محرمانه 
هستند«. به این ترتیب، موضوع اصلاحات در ساختار اقتصادی و اجتماعی 
عربستان، با چالش هایی مواجه است که به نظر نمی رسد برنامه جدید هم 

بتواند کمکی به رفع آن ها بکند.

مخالفت اوباما و موافقت مرکل با ایجاد »منطقه امن« در سوریه
باراک اوباما، رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا که به آلمان سفر کرده است با ایجاد منطقه امن در خاک سوریه مخالفت کرد و گفت بدون سیطره نظامی بر بخش بزرگی از سوریه، ایجاد منطقه امن دراین کشور موفقیت آمیز نخواهد بود. او 
همچنین خواستار تقویت آتش بس در سوریه شد. ایجاد منطقه امن در خاک سوریه، درخواست اصلی و جدی ترکیه است. آلمان هم به تازگی از این ایده حمایت کرده است. براساس این ایده، مناطقی در نوار مرزی سوریه با ترکیه، به عنوان 
منطقه امن اعلام می شود. همچنین یک نیروی نظامی خارجی باید بتواند از حملات هوایی و زمینی دیگر نیروهای نظامی به این منطقه جلوگیری کند. براساس پیشنهاد ترکیه، این منطقه می تواند محل اسکان پناهجویان سوریه باشد.
اوباما تأکید کرد مخالفتش با ایجاد منطقه امن در خاک ســوریه نه ایدوئولوژیک بلکه به دلیل مســائل اجرایی آن است. وی توضیح داد که با اصل ایجاد منطقه امن مخالفتی ندارد بلکه مشکل در توانایی اجرایی چنین ایده ای است. اوباما 
افزود: »واقعیت این است هنگامی که این مسئله را با وزارت دفاع آمریکا به بحث گذاشتیم و درباره چگونگی اجرای آن به شکل ملموس گفت و گو کردیم، به این نتیجه رسیدیم که اجرای آن سخت است، مگر اینکه بتوان بر بخش زیادی 
از کشور سوریه، سیطره نظامی پیدا کرد«. آنگلا مرکل، صدراعظم آلمان هم به صورت مقدماتی گزینه ایجاد منطقه امن را تأیید کرد، اما روز یکشنبه گفت که اجرای این ایده را تنها در چارچوب توافق میان دولت سوریه و مخالفان مسلح، 

قابل اجرا می داند. مرکل تاکید کرد: »هرگونه دخالت نظامی خارجی در سوریه برای تحمیل یک واقعیت، فعلًا در دستور نیست«.

اعتراض به آزار و اذیت چینی در تایپه

جستجو میان آوار یک هفته 
پس از زلزله، اکوادور

آتش در امتداد روخانه با گاز متان؛ کوئینزلند، استرالیا

یکی از بستگان قربانی ریزش کارخانه 
پوشاک در  سالگرد این اتفاق؛ بنگلادش

 اسناد محرمانه 11 سپتامبر 
منتشر می شود

کاخ سفید اعلام کرده اســت با وجود تنش های پیش آمده در 
روابط این کشــور با عربستان اســناد مربوط به نقش عربستان 
در ماجرای یازده ســپتامبر را منتشر می کند. پیش از این کنگره 
آمریکا و دولت این کشــور اعلام کردند عربستان در حادثه ۱۱ 
ســپتامبر ۲۰۰۱ نقش دارد. در پی اعلام این مطلب از ســوی 
واشنگتن، عربســتان تهدید کرد در صورت ادامه این سیاست 
دارایی های خود را از آمریکا خارج می کند. گفته می شود اسناد 
مربوط به عاملان حمله تروریستی یازده سپتامبر نشان می دهد 

بیشتر افراد حاضر در آن تبعه عربستان هستند. 

 تعلیق مذاکرات صلح یمن 
در کویت

مذاکــرات یمنی- یمنی در کویت، ۲4 ســاعت به حالت تعلیق 
درآمد. به نظر می رســد علت این امر، ادامه حملات عربستان 
علیــه یمن با وجود اعلام آتش بس باشــد. پیش از این، محمد 
عبدالسلام، ســخنگوی جنبش انصارالله اعلام کرده بود که 
ادامه حملات هوایی عربســتان در یمن، نشست صلح کنونی 
در کویت را تهدید می کند. وی افزود: »ادامه این حملات نشان 
می دهد کــه صحبت از توقف بمباران، دروغی بیش نیســت و 
سرنوشت مذاکرات در سایه حملات کنونی متفاوت از دورهای 

سابق آن نخواهد بود«.

تلاش شرکت های هوانوردی برای 
ورود به بازار ایران

از زمان لغو تحریم های اعمال شده علیه ایران در سه ماه پیش، 
شــرکت های بین المللی هــوا- فضا دنبال جــای پایی در این 
کشــور برای بهره مند شــدن از یک بازار عمدتاً بکر هستند. در 
این گزارش به شرکت »بمباردیه« مستقر در مونترآل اشاره شده 
و آمده: »این شرکت سعی دارد با تأسیس یک شرکت هواپیمایی 
جدید در ایران، سهمی از این بازار داشته باشد«. در همین راستا، 
مقامات منطقه آزاد قشم مذاکراتی در تهران با پیر بودئن، رئیس 
اجرایی هیأت مدیره بمباردیه در مورد طرح ایجاد یک خط هوایی 

در جزیره جنوبی قشم انجام داده اند.

نشست فوق العاده سازمان 
همکاری اسلامی درباره »جولان«

سازمان همکاری اسلامی اعلام کرده که روز سه شنبه )فردا(، 
نشســت فوق العاده ای به منظور بررسی تشــدید تجاوزات رژیم 
اســرائیل در جولان اشــغالی ســوریه برگزار می کند. ســازمان 
همکاری اسلامی در بیانیه خود اعلام کرد که کمیته اجرایی این 
سازمان روز سه شنبه نشست فوق العاده ای را در سطح نمایندگان 
دائمی در مقر دبیرخانه آن در جده برگزار و طی آن تشدید تجاوزات 
رژیم اسرائیل علیه جولان اشغالی سوریه را بررسی خواهد کرد. 
این نشســت بنا به درخواســت دولت کویت که ریاست دوره ای 
شورای وزرای خارجه این سازمان را بر عهده دارد، برگزار می شود. 

بین الملل


